
»جو بایدن« ژانویه 2020 طی مصاحبه ای با 
روزنامه نیویورک تایمز گفته بود در صورت 
برگزیــده شــدن به عنــوان رئیس جمهوری 
بعــدی »مــاده لایحــه 230« را مبنــی بــر 
حمایــت از شــرکت هــای فنــاوری ابطــال 
می کند. این پیام کوتاه بیان می کرد که او به 
ارتباط دوستانه ای که اوباما با قطب فناوری 
امریکا یعنی »ســیلیکون ولی« برقرار کرده 
بود تمایلی ندارد و از مدیران شــرکت های 
بزرگ فناوری به عنوان خزنده های کوچکی 
یــاد می کنــد که همــه چیــز را به نفــع خود 
پیش می برند. البته باید گفت که غول های 
اینترنتی در بین 10 کمپانی برتری بودند که 
در جریان تبلیغــات انتخاباتی بایــدن از او 
حمایــت کردند و در ایــن میان خودی های 
صنعت فناوری به کمپین وی پیوســتند تا 
او برگزیــده شــود و هم اکنون »جــو بایدن« 
با همه سیاســت های نه چندان خوشــایند 
فنــاوری  بــزرگ  شــرکت های  بــرای  خــود 
به عنوان چهل و ششمین رئیس جمهوری 
امریکا برگزیده شده است. »جیجی سون« 
کــه در دولــت اوبامــا به عنوان مشــاور »تام 
ویلــر« رئیس کمیســیون ارتباطــات فدرال 
امریــکا فعالیــت می کرد معتقد اســت که 
دسترســی عمــوم مــردم بــه پهنــای بانــد 
بــالا، سیاســت های آب و هوایــی و واکنــش 
بــه همه گیــری ویروس کرونا موجب شــده 
اســت تا لیســت اولویت های بایــدن تغییر 
کنــد و از اهمیت شــرکت های فنــاوری نزد 
او کاسته شــود.  او این هفته در مصاحبه ای 
گفت: »بایدن مسائل مهم دیگری را پیش 
روی خــود می بینــد و تمرکــز اولیــه دولــت 
وی روی فنــاوری نیســت. او دسترســی هــر 
امریکایــی به باند پهن مقــرون به صرفه  را 
مهم تر از تنظیم قوانین ارتباطی می داند، 
روزمــره  زندگــی  بــرای  مســأله  ایــن  زیــرا 
مــردم لازم اســت و بــه همیــن      خاطر در 
دولــت او از جلســه اختصاصی بــا مدیران 
شــرکت های بزرگ فناوری خبری نخواهد 
بــود.« بــا این توضیحــات مقــررات عرصه 
فناوری در دوران ریاســت جمهوری بایدن 

چگونه خواهد بود؟ پاســخ این سؤال هنوز 
به درستی مشخص نیست، ولی نکته های 
قابل ملاحظه ای وجود دارد که باید به آنها 

توجه کرد.
ë ادامه دادخواست گوگل

وزارت دادگســتری امریکا اکتبر گذشــته 
دادخواســت انحصارطلبانــه را که مدت ها 
بــرای تنظیــم آن زمان گذاشــته بــود علیه 
شــرکت گــوگل مطــرح کــرد. در حالــی کــه 
کارشناســان در مورد قدرت دعوی در مورد 
این پرونده قضایی اختلاف نظر دارند، ولی 
اخبار رســیده نشــان می دهد که ازسرگیری 
پرونده مذکور در دولت بایدن ادامه خواهد 
داشــت. در ایــن میان برخــی معتقدند که 
پیگیری دولت برای به نتیجه رساندن این 
پرونده با جدیت دنبال می شود و خصوصاً 
انتظــار مــی رود که چندین ایالــت از جمله 
نیویــورک پرونده هــای قضایی بیشــتری را 
در این زمینه مطرح کنند که ممکن اســت 
همکاری وزارت دفاع امریکا را هم به دنبال 
داشــته باشــند. عــلاوه بــر ایــن، »شــارلوت 
اسلایمن« مدیر مرکز سیاست های رقابتی 
در سازمان حمایت از دانش عمومی امریکا 
اعلام کرده است که دولت بایدن »توانایی 
او گفــت:  را دارد«.  ایــن شــکایت  اصــلاح 
»نگرانی هــای بیشــتر برای ضعیــف کردن 
گوگل و رقابتی تر شدن بازار همچنان ادامه 
دارد و ایــن اتفــاق می توانــد شــکایت های 
گسترده تر را هم به دنبال داشته باشد.« در 
همین حــال »اندرو ســالیوان« مدیرعامل 
و رئیــس هیأت مدیــره »انجمــن اینترنت 
امریــکا« اظهــار داشــت کــه امیدوار اســت 
معنــای  بــه  بایــدن  جمهــوری  ریاســت 
»تلاش های کمتر برای دخالت مستقیم در 
عملکرد اینترنت« باشد.  او افزود: »این به 
معنای لغو مقررات ضدانحصاری نیست. 
ندارنــد  دوســت  دموکرات هــا  از  بســیاری 
شــرکت های بزرگ فناوری متلاشی شوند. 
بنابرایــن ممکــن اســت شــاهد تغییــرات 
بــزرگ در سیاســت های تعییــن شــده در 

عرصه فناوری نباشیم.«
ë »230 تمرکز مجدد بر »ماده لایحه

بایدن اســتدلال کرده اســت کــه »ماده 

لایحــه 230« در اصــل »قانون شایســتگی 
ارتباطــات« را زیرپــا می گذارد. ایــن قانون 
در واقــع شــرکت های اینترنتــی را در قبال 
مــورد  می کننــد  میزبانــی  کــه  محتوایــی 
حمایت قرار می دهد. »جیجی ســون« در 
این خصوص توضیح داده است که موضع 
واقعی بایدن در این زمینه ابعاد بیشتری را 
شــامل می شود و در حالی که »ماده لایحه 
230« همچنــان محل بحــث خواهد بود، 
نهادهای نظارتی احتمالاً اقدامات اجرایی 
پیشنهادی تحت نظر دولت ترامپ را کنار 

می گذارند.
او گفت: »من می توانم اطمینان دهم 
کــه در جریان تصمیم گیــری بایدن در این 
زمینه هیــچ کــس نمی توانــد روی او تأثیر 
بگذارد و کمیســیون فــدرال ارتباطات تنها 
مرکزی است که قوانین ارائه شده را تفسیر 
می کنــد.« در ایــن زمینــه فرآیند تصحیح 
قانون به عهده کنگره و تفســیر آن توســط 

دادگاه انجام می شود.
ســون از ســوی دیگــر معتقد اســت که 
ریاســت جمهــوری بایدن بــار دیگر بحث 
را بــه ایــن شــکل متمرکــز می کنــد کــه، به 
جمهوریخواهــان  گفتمــان  اینکــه  جــای 
متهــم بــه ســوگیری ضدمحافظــه کارانــه 
در شــرکت های رســانه ای محکــوم شــود، 
گفت وگوهــا پیرامــون چگونگــی فعالیــت 
بــزرگ و قدرتمنــد فنــاوری  شــرکت های 
دنبال می شــود. این مســأله در یک ســری 
توئیت های »بیل روسو« معاون ارتباطات 
بایدن در کمپین تبلیغاتی او نیز منعکس 
توانایــی  عــدم  داد  توضیــح  وی  و  شــد 
فیس بــوک و دیگــر غول هــای فنــاوری در 
مقابلــه بــا انتشــار اطلاعــات نادرســت در 
اصــل بــه منزلــه خــرد کــردن دموکراســی 
امریکا محســوب می شود و دولت بایدن با 

این رویه مقابله می کند.
ë این اولویت های متفاوت

»الـِـک اســتَپ« مدیر فناوری »مؤسســه 
اگــر  می گویــد:  پیــش رو«  سیاســت های 
جمهوریخواهــان ســنا را در اختیــار داشــته 
باشــند یا دموکرات ها بتوانند اکثریت قریب 
بــه اتفــاق را در اختیــار بگیرنــد، »قوانیــن 

ضدانحصــار در عرصــه فنــاوری در لیســت 
اولولیت هــای دولــت جدیــد امریــکا رتبــه 
پایین تری را در اختیار می گیرد« و در نتیجه 
دولت بایدن به طور ویژه حل بحران ناشــی 
از همه گیــری ویروس کرونا و بســته محرک 
اقتصــادی را در اولویــت اصلــی خــود قــرار 
نماینــدگان دموکــرات مجلــس  می دهــد. 
امریکا تابســتان گذشــته گــزارش مربوط به 
اقدامــات انحصــاری اپــل، آمــازون، فیــس 
منتشــر  صفحــه  در 449  را  گــوگل  و  بــوک 
کردند. »شــارلوت اسلایمن« مدیر سیاست 
رقابــت در واشــنگتن دی ســی این اقــدام را 
یک »معامله بزرگ« و نشانگر قانون آینده 
دولــت جدید امریکا دانســت. »ایوان گریر« 
معاون سیاست ســازمان حمایت از حقوق 
مدنــی »نبرد برای آینده« اظهار داشــت که 
در حال حاضر نگرانــی و اضطراب در مورد 
فنــاوری  بــزرگ  شــرکت های  سوءاســتفاده 
عمومیت پیدا کرده است، ولی با این وجود 
سیاست های بیشتری لازم است که بتوانیم 
این مشکل را ریشه کن کنیم و نگذاریم مردم 
به فناوری بدبین شــوند. این مســأله نه تنها 
انحصار در عرصه فنــاوری را از بین می برد، 
بلکــه جلوی ضررهای مربــوط به مدل های 

تجاری سرمایه داری را هم می گیرد.

ë بازگشت دوباره فناوری
دولــت اوبامــا رابطــه بســیار نزدیکی با 
بــزرگان دره ســیلیکون برقــرار کــرده بــود، 
ولــی فعالیت هــای انتخاباتی اخیر نشــان 
داد کــه بایــدن بــا ایــن سیاســت ها چندان 
موافق نیســت و با وجود کمک های برخی 
غول هــای فنــاوری بــرای برگزیــده شــدن 
به عنــوان رئیس جمهــوری جدیــد، او هم 
اکنون تصمیم گرفته است همکاری با این 

شرکت ها را از اولویت خود خارج کند.
بایدن در آوریل 2019 طی مراسمی که 
بــه میزبانی »دیوید کوهــن« مدیر اجرایی 
مرکز کامکســت برگزار شــده بود پیشنهاد 
ریاســت جمهــوری خــود را مطــرح کرد و 
طــی ایــن گردهمایــی کمک هــای مالــی 
فــراوان هــم بــرای حمایــت از کمپیــن او 
جمع آوری شد. براساس داده های »مرکز 
سیاســت های پاســخگو« کــه منابــع مالی 
مبــارزات انتخاباتــی در ایــالات متحــده را 
ارزیابــی می کنــد، در گردهمایی یاد شــده 
بیــش از 25 میلیــون دلار کمــک مالــی از 
سوی شرکت های اینترنتی جمع آوری شد. 
در این اتفاق تعداد زیادی از بزرگان فعال 
در دره ســیلیکون به تیم او پیوســتند که از 
جملــه آنها می تــوان به »ســینتیا هوگان« 

مدیر ســابق امور دولت در اپل اشــاره کرد 
کــه یکی از چهار نفر اصلی کمیته انتخاب 
معاون ریاســت جمهوری بــود. اینکه این 
کمک هــای سیاســی و حرکت هــای فردی 
چگونــه بر رویکرد دولــت بایدن در مقابل 
شرکت های بزرگ فناوری تأثیر می گذارد 
هنــوز بــه طــور دقیــق مشــخص نیســت 
ولــی براســاس گمانــه زنــی کارشناســان و 
تحلیلگــران، روابــط میان سیاســتمداران 
ســیلیکون  دره  و  امریــکا  جدیــد  دولــت 
چندان امیدوارکننــده نخواهد بود. »پروژه 
درب چرخشی« یک سازمان غیرانتفاعی 
بیــن صنعــت و دولــت را  کــه تحــرکات 
ردیابــی می کنــد بیان مــی دارد که پیش تر 
فقط از شــرکت گوگل 55 نفر از کارمندان 
عالی رتبه به دولت اوباما پیوســتند تا با او 
همکاری کنند و این اتفاق در حالی صورت 
گرفت کــه با خاتمــه یافتن دولــت اوباما، 
197 نفــر از مقامات ســابق ایالات متحده 
پس از پایان کار در دولت به شرکت گوگل 
پیوســتند و فعالیت هــای خــود را در غول 
اینترنتــی جهــان ادامــه دادنــد. بایــد دید 
دولت بایدن با شرکت های بزرگ فناوری 
چگونه همکاری می کنــد و تا چه اندازه به 

آنها نزدیک می شود.
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سال آینده از سوی پژوهشگاه ارتباطات و به کمک بخش خصوصی

 ۱۰ محصول استراتژیک حوزه مخابرات 
تولید می شود

رئیس پژوهشــگاه ارتباطــات و فناوری اطلاعات گفت: ســال دیگر با 
کمک بخش خصوصی 10 محصول استراتژیک حوزه مخابرات را در 

داخل کشور طراحی و تولید خواهیم کرد.
به گزارش ایرنا، وحید یزدانیان در مراسم آنلاینی که روز گذشته به 
مناسبت پنجاهمین سالگرد تأسیس پژوهشگاه برگزار شد، از طرحی 
برای تولید 10 محصول استراتژیک کشور در حوزه فناوری و مخابرات 

خبر داد.
وی بــا بیــان این که پژوهشــگاه ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات ۵0 
ســال قبل در چنین روزهایــی قدیمی ترین مرکز تحقیقی پژوهشــی 
فناوری اطلاعات با همکاری ایران و ژاپن راه اندازی شد، خاطرنشان 
کــرد: طی۵0 ســالی کــه از حیات این پژوهشــگاه گذشــته اســت، این 
مرکــز دســتاوردهای بزرگی برای کشــور داشــته و توانســته ایم میزان 
قابــل توجهی محصول تولید کنیم؛ در ســال های ۶۶-۶7 مطالعات 
سوئیچ آغاز و بواسطه آن مراکز تلفنی بومی ساخته شد. هدف از این 
مطالعات دسترسی مناطق کمتر برخوردار به ارتباطات بود که انجام 
شود و این روند همچنان ادامه دارد،پس از آن هم تلفن های بی سیم 

وارد میدان شد و به همین ترتیب توسعه ارتباطات آغاز شد.
یزدانیــان تأکیــد کرد: شــرکت های فعــال در حــوزه مخابــرات، از 
ظرفیت آزمایشــگاهی پژوهشــگاه فناوری اطلاعات اســتفاده کرده  و 
امــروز به بدنه تولیدکنندگان مخابراتی کشــور تبدیل شــده اند. اکنون 
ســه پژوهشــکده ارتباطــات، فناوری اطلاعــات و امنیــت و همچنین 
مرکز هوش مصنوعی به پژوهشگاه فناوری اطلاعات اضافه شده اند، 
عــلاوه بر این مرکز مطالعــات راهبردی فناوری اطلاعــات و اقتصاد 

دیجیتال نیز ذیل پژوهشگاه تأسیس شده است.
او درباره دســتاوردهای اخیر پژوهشگاه گفت: نوسازی پژوهشگاه 
ارتباطات یکی از دســتاوردهای مهمی اســت که باید آن را به دســت 
بیاوریم. اکنون بیش از 120 عضو هیأت علمی و 200 پژوهشگر در این 

پژوهشگاه فعال هستند.
یزدانیــان تأکیــد کرد: پژوهشــگاه در حوزه شــبکه ملــی اطلاعات 
وقت و انرژی زیادی گذاشــته اســت؛ یکی از مکان هایی که مطالعات 
گســترده ای را در این زمینه انجام داده، پژوهشــگاه ارتباطات است و 
مســتندات متعددی تهیه شــده و در دســترس مراجع ذیصلاح قرار 

گرفته است.
وی افــزود: بخــش دیگــری از کار کــه در یک ســال و نیــم اخیر در 
پژوهشگاه انجام شده، تهیه گزارش های رصدی است ،چرا که وزارت 
ارتباطات این مطالبه را داشت که از روند تحولات ارتباطات در جهان 
مطلع شــود و موضوع های مبتلابه بخش بــرای آنها تهیه، تدوین و 
ارســال شــود.اکنون 1۶ عنــوان گزارش رصــدی وزین تهیه شــده و در 

اختیار وزارت ارتباطات قرار گرفته است.
یزدانیــان ادامه داد: بررســی تأثیر شــیوع کرونــا، مدل های جدید 
رگولاتوری، راه های مقابله با قاچاق و سرقت گوشی همراه، احصای 
طیف های فرکانســی مورد نیاز در نســل پنجم ارتباطــات تعدادی از 
عناوین گزارش های رصدی است که توسط پژوهشگاه تدوین و برای 

دستگاه ها ارسال شده است.
رئیــس پژوهشــگاه ارتباطــات تأکیــد کــرد: بــا شــرکت ارتباطــات 
زیرســاخت نیز تفاهمنامه های زیادی به امضا رســاندیم و نخستین 
پایلوت نسل پنجم ارتباطات در پژوهشــگاه راه اندازی و بهره برداری 
شد. در زمینه خودروهای خودران و هوشمند نیز تفاهمات گسترده ای 
داشــتیم و پروژه هــای تحقیقاتــی در حــوزه خودروهــای هوشــمند و 

ماهواره را استارت زدیم.
یزدانیــان خاطرنشــان کــرد: طــی ســال های مختلــف بر اســاس 
نیازهای بخش و تحریم هایی که علیه ایران وجود داشت، ما موضوع 
تحریمی  را بررســی و تجهیزاتی که کشور نیاز داشت  احصا کردیم تا 

برای برآورده کردن آن نیازها قدم های لازم را برداریم.
رئیــس پژوهشــگاه ارتباطات افــزود: حالا که بحــث محرمانگی از 
بین رفته اســت، باید بگویم که توانســته ایم تجهیزات مالتی  پلکس 
)Multiplexing- تکنیکــی کــه بــه وســیله آن جریان هــای مختلــف 
آنالوگ و دیجیتال انتقالی می توانند به طور همزمان روی یک لینک 
مشترک پردازش شــوند( را در کشور تولید کنیم. این تجهیزات برای 
افزایش ظرفیت انتقال کشور مورد نیاز بود و تحریم آن ضربه سختی 
به شبکه زیرساختی ما وارد می کرد. به همین دلیل مطالعات در این 

زمینه انجام و محصولات با همکاری بخش خصوصی ساخته شد.
وی تصریح کرد: نمونه آزمایشگاهی با همکاری شرکت ارتباطات 
زیرساخت و شرکت مخابرات بهینه سازی و به تولید محصولی منجر 

شد که این محصول اکنون در کشور مورد استفاده قرار می گیرد.
یزدانیــان تصریــح کــرد: در نظــر داریــم ســال بعــد، 10 محصول 
استراتژیک کشور را با سرمایه گذاری مناسب تولید کنیم، این پیشنهاد 
را هــم با ســندیکای مخابرات در میان گذاشــته ایم. مــدل اقتصادی 

تهاتر پهنای باند را نیز ارائه کرده ایم و در آینده اجرایی خواهد شد.

 مسدود سازی 34۰ هزار سیم کارت 
به دلیل ارسال پیامک مزاحم

ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی)رگولاتــوری( 3۴0 هزار 
و 91۵ ســیم کارت را به دلیــل ارســال پیامک هــای تبلیغاتــی مزاحم 

مسدود کرد.
به گــزارش مهر، مطابق با آمار ســازمان رگولاتــوری بیش از 3۴0 
هــزار و 91۵ ســیم کارت در راســتای اجــرای سیاســت قطــع خطــوط 
موبایلی که مبادرت به ارسال پیامک های تبلیغاتی می کنند، مسدود 
شده است. این آمار مربوط به پایان بهمن ماه 99 است و طی 11 ماه 
گذشته حدود 100 هزار سیم کارت به دلیل ارسال پیامک های مزاحم 

تبلیغاتی از سوی رگولاتوری قطع شده است.
این در حالی اســت که تا پایان سال 9۸ ســازمان رگولاتوری شمار 
قطع سیم کارت مزاحم پیامکی را حدود 2۴۶ هزار سیم کارت اعلام 
کرده بود. برخورد با موضوع تبلیغات پیامکی از حدود 2 سال گذشته 
در قالــب مسدود ســازی ســیم کارت هــای شــخصی کــه پیامک های 
مزاحم تبلیغاتی ارســال می کنند، دنبال می شــود و تا پایان سال 9۸ 
ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات رادیویی حدود 2۴۶ هزار ســیم 

کارت را به این دلیل مسدود کرد.
کاربرانــی کــه از دریافت پیامک هــای تبلیغاتی که با شــماره های 
شــخصی برای آنها ارســال می شــوند ناراضــی هســتند، می توانند از 
طریــق ســامانه دســتوری »ســتاره ۸00 مربــع« شــماره هایی که این 

پیامک ها را ارسال کرده اند به رگولاتوری اعلام کنند.
بــه همیــن دلیــل رگولاتــوری از مشــترکانی کــه ایــن پیامک هــا را 
دریافت می کنند خواســته که از طریق کد دســتوری، مشخصات این 

سیم کارت های مزاحم را گزارش دهند.
مشترکان موبایل همچنین می توانند با شماره گیری کد دستوری 
ســتاره هشتصد مربع )#۸00*( نســبت به درخواست قطع سرویس 

پیامک های انبوه تبلیغاتی خود اقدام کنند.  
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آیا »بایدن« با غول های فناوری همکاری می کند؟

ایــن روزهــا تعطیلی پیام رســان بومی بیســفون خبرســاز 
شــده اســت و در خبرها بر این موضوع تأکید می شــود که 
این پیام رسان بومی با وجود تمام حمایت ها به تعطیلی 
کشــیده شده اســت و قرار است نیمه اسفندماه سرورهای 
خــود را خامــوش کنــد. دربــاره پیام رســان های بومــی و 

مشکلات آنها باید به چندین نکته اشاره کرد.
ë نبود حمایت واقعی

دربــاره حمایت از پیام رســان های بومی باید گفت که 
آنگونه حمایت ها پرداخته اجرایی و عملیاتی نشد، چرا که 
بخشی از موضوعات حمایتی بیشتر طرح و لایحه بود و در 
حــد حرف باقی ماند و تنها برخی از حمایت ها عملیاتی 
شــد. به عنوان مثال، با اینکه شورای عالی فضای مجازی 
وظایــف زیــادی را بــرای ســازمان ها و نهادهــای مختلف 
تعریــف کــرده بودند )ماننــد تبلیغ در صدا و ســیما، ارائه 
خدمات دولت الکترونیک از ســوی دستگاه های اجرایی، 
ارائــه وام، پهنــای بانــد و...( کــه فقــط وزارت ارتباطــات و 
فنــاوری اطلاعــات جــزو معــدود بخش هایــی بــود کــه 
مصوبات شورای عالی فضای مجازی را اجرا کرد و آن هم 
پرداخت وام 5 میلیارد تومانی از بخش وجوه اداره شــده 
بــه همراه ارائه پهنــای باند و تجهیزات امانتی بود. بعد از 
آن صحبــت از ســری دوم از حمایت ها از پیام رســان های 
داخلی شــد که آنها هم در حد حرف باقی ماند. موضوع 
اصلی این اســت کــه حمایت هایی که صــورت نمی گیرد 
در بوق و کرنا می شــود و این تأثیر منفی بر پیام رسان های 

بومی دارد و مانع از جذب کاربران می شود.
ë درگیری سیاسی

متأسفانه باید گفت در کشــور ما پیام رسان های بومی 
ماننــد خیلــی از مــوارد دیگــر ماننــد مخابــرات و... درگیر 
دعواهای سیاسی شده است و بحث فیلترینگ شبکه های 
اجتماعی خارجی هم کماکان داغ است و باید اذعان کرد 
که بحث های فیلترینگ و دعواهای سیاسی لطمه زیادی 
بــه پیام رســان های بومــی وارد کــرده اســت. عــده ای فکر 
می کنند می توانند با فیلترینگ شبکه های خارجی کاربران 
را به ســمت پیام رســان های بومی ســرازیر کننــد ولی این 
اتفاق نیفتاده و نخواهد افتاد و تنها باعث می شود کاربران 

از پیام رسان های بومی دور شوند.
ë خلأ قانونی

مشــکل پیام رســان های بومــی نــه پــول اســت و نــه 
تجهیزات و نه وجود شــبکه های اجتماعی خارجی، بلکه 
نبــود قانــون و برابری بین شــبکه های اجتماعی داخلی و 
خارجی است. به عنوان مثال وقتی ای اف سی فوتبال جام 
باشگاه های آسیا )پرسپولیس( را از ایسنتاگرام به گویندگی 
عــادل فردوســی پور به صورت زنده پخش کــرد، همزمان 
هــم پلتفرم هــای داخلــی به ایــن کار اقــدام کردنــد اما از 
ســوی سازمان صداوسیما با آنها برخورد شد در حالی که 
این بهترین راه برای جذب کاربران به سمت پلتفرم های 
پخــش زنــده داخلــی بــود و امــا بــا قطــع ایــن برنامه هــا 
عملًا عرصــه را به شــبکه های اجتماعی خارجــی دادند. 
فیلترینگ راه چاره نیســت، نباید بــه پلتفرم های داخلی 

فشــار آورد بایــد به آنهــا آزادی عمــل داد تا کاربــران را به 
سمت پلتفرم های داخلی سوق دهند. در حالی که شاهد 
هستیم از آنجا که دست مسئولان به پلتفرم های خارجی 
نمی رسد روی پلتفرم های داخلی فشار می آورند و آنها را 
محدود می کنند از این رو داخلی ها رشد نمی کنند. نمونه 
بد عمــل کــردن و محدودیت ایجــاد کــردن را می توانیم 
در پیام رســان بومی بیســفون هم ببینیم. این پیام رســان 
اولیــن پیام رســان در جهان بود که کانــال را راه اندازی کرد 
ولی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و دیگر نهادها آنقدر 
بــا محدودیت هــا و اعــلام دریافــت مجــوز و... کارشــکنی 
کردند تا شــبکه اجتماعی مانند تلگرام از آن استفاده کرد 
و جهانی شد در حالی که اگر محدودیت ایجاد نمی کردند 
برگ برنده ای در دست بیسفون بود و توانسته بود چه بسا 
جهانی شــود. باید نابرابری را از بین برد و زمینه رقابت را 

برای داخلی با آزادی عمل فراهم کرد.
ë مداخله گری در اکوسیستم

مداخله گری یکســری نهادهای حاکمیتی و دولتی در 
بــازار هم بــه پلتفرم هایی ماننــد پیام رســان ها لطمه زده 
است. یکدفعه و یکشبه یک نهاد حاکمیتی با سرمایه زیاد 
در اکوسیستمی ورود می کند و همین اقدام های نسنجیده 
باعث می شود تا اعضای اکوسیستم آسیب ببینند. وقتی 
انحصار ایجاد می شود باعث می شود پویایی در اکوسیستم 
از بین برود و این را بارها در پیام رسان های بومی و iptv ها 
شاهد بوده ایم. دنیا می داند بخش خصوصی نمی تواند با 
یــک رقیب حاکمیتی دارای ثروت نامحدود رقابت کند از 
این رو بهتر است به جای فیلترینگ قوانین شفافی تعریف 
و اجــرا کنند تا بخــش خصوصی بتواند در اکوسیســتم به 

فعالیت خود ادامه دهد و دست انحصار کوتاه شود.
ë سیاست اشتباه

بارها درباره آســیب زایی فیلترینگ صحبت و تکرار 
شده که فیلترینگ چیز خوبی نیست. هیچ وقت انحصار 
باعث رشد نمی شود و باید رقابت باشد. پیام رسان های 
بومی مانند گپ که یک پیام رســان خصوصی با رویکرد 
بین المللــی اســت، هیچ وقــت نگاهش بــه فیلترینگ 
نبــوده و مخالــف این بحث اســت. اعتقــاد داریم مردم 
باید حق انتخاب داشــته باشــند و از هر پیام رسان بومی 
و خارجی بخواهند اســتفاده کنند اما چیزی که در کشور 
وجــود دارد و آســیب زاســت، نبــود قوانیــن بــرای خود 
مســئولان و دولتی هــا و حاکمیتی هاســت. در تمام دنیا 
یک ارگان دولتی و نهاد و ســازمان حاکمیتی که در حال 
رد و بدل کردن اسناد، نامه ها و پیام ها و... است به دلیل 
مباحث امنیتی اجازه استفاده از پیام رسان های خارجی 
را ندارد و قانونی برای برخورد هم نیســت اما این اسناد 
روی پلتفرم هــای خارجــی رد و بــدل می شــود. تمــام 
کشــورهای دنیا روی این مســأله حساس هستند و مانع 
این می شــوند این اتفاق شکل بگیرد اگر در کشور ما این 
گونه قوانین در لایه امنیت کلان داده های ملی داشــت، 
پیام رسان های ایرانی بدون نیاز به فیلترینگ شبکه های 
خارجی می توانســتند کاربران و مشــتری خوبی حداقل 
در بخــش دولتــی و حاکمیتــی داشــته باشــند و وظایف 
واقعــی خود را اجرا کننــد. باید گفت در اکثر کشــورهای 

منطقــه مــا ماننــد ترکیــه، امــارات، هنــد، پاکســتان و... 
پیام رسان های قوی و خوبی شکل گرفته که دقیقاً محور 
اصلی پیام رسان های آنها ابتدا خدمات تجاری محلی یا 
دولــت الکترونیک یا ارتباطات امن ملی و... بوده و بعد 
آهسته آهسته فراگیر شده به طوری که هم اکنون بیشتر 
مردم آن کشــورها از پیام رسان های بومی خود استفاده 
می کنند. پیام رسان بیب مسنجر ترکیه در کمتر از دوسال 
100 میلیون کاربر داخلی و خارجی از کشورهای همسایه 
دارند. این نشان می دهد کشورها بدون فیلترینگ دیگر 
پیام رســان ها برای راه اندازی یک پیام رســان بومی عزم 
خــود را جزم کرده اند و موفق هم شــده اند این در حالی 
است که نه تنها در کشور ما به اشتباه بر طبل فیلترینگ 
می کوبند بلکه نهادهای حاکمیتی و دولتی در همه گیر 
شــدن پیام رســان های بومی در دســتگاه های اجرایی نه 
تنهــا هیچ کمکــی نمی کنند بلکه وقتی پیام رســان های 
بومی برای ارائه خدمات رایگان مانند کارت سوخت و... 
اعلام آمادگی می کنند حاضر به همکاری نیســتند بعد 
هم انتظار دارند مردم از پیام رســان های بومی و داخلی 

استفاده کنند.
ë پیام رسان بومی خدمات پایه اقتصاد دیجیتال

پیام رســان ملــی و بومی یــک نیاز صددرصــدی برای 
آینده یک کشور است همان طور که دیگر پلتفرم ها مانند 
تلفن همراه، تلفــن ثابت، اینترنت و... جزو جدانشــدنی 
عصر ارتباطات شــده اند پیام رســان های بومی و ملی نیز 
همیــن قابلیت را دارند و اگر هر کشــوری ســریعتر در این 
زمینه به استقلال برسد قدرتمندتر شده و می تواند سهمی 
از بــازار دیگــر کشــورها را داشــته باشــد. کشــورهایی مانند 
قبرس در تلاش هستند تا با راه اندازی پیام رسان های ملی 
و بومی ســهمی از بازار سایبری کشــورهای اطراف خود را 

به دست آورند.
ë نکته پایانی

امیــدوارم ایــن جبهه گیری هایــی کــه بیــن جناح های 
سیاســی برای پیام رســان های بومی به وجود آمده اســت 
بــا کار کارشناســی از بین بــرود و فضای آزاد رقابت شــکل 
بگیــرد و بــه پیام رســان های بومــی به عنــوان اپراتورهــای 
ارتباطــی آینده و ســرمایه ملی نگاه کنند. پیام رســان های 
بومی سکوهایی برای گسترش اقتصاد دیجیتال هستند و 
اگر یک کشوری این زیرساخت های پایه را نداشته باشد در 
گســترش اقتصاد خود به مشکل برمی خورد. اکنون دیگر 
پیام رسان جنبه بین المللی دارد و باید از آن استفاده کرد؛ 
ایجاد پیام رســان های بومی در زیرســاخت های ملی جزو 
ضرورت های هر کشوری است همه کشورهای دنیا بشدت 
روی این موضوع تمرکز کرده اند به طوری که هر روز شاهد 
اضافــه شــدن صدهــا پیام رســان در گوگل پلی هســتیم و 
ایــن حجــم از ورود شــبکه های اجتماعــی نشــان دهنــده 
اهمیــت آنهــا در اقتصــاد جهان اســت. بنابرایــن بیاییم 
نــه با فیلترینــگ بلکه با تدویــن و اجرای قوانین شــفاف، 
جلوگیری از انحصار، الزام استفاده از پیام رسان های بومی 
در دستگاه های اجرایی کشــور، ایجاد فضای آزاد و رقابت 
برابر و... زمینه را برای رشد و توسعه پیام رسان های بومی 

و جذب کاربران داخلی فراهم کنیم. 

چرا پیام رسان های داخلی در جذب کاربران موفق نیستند؟
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IBMیادگیری عمیق« با تراشه جدید«

محققان مؤسسهIBM نخستین تراشــه جدید شتاب دهنده هوش مصنوعی 
 deep(را طراحــی کرده اند که می تواند علاوه بر ارتقای فناوری یادگیری عمیق
learning(، میــزان مصــرف انرژی را نیز تا حد زیادی کاهش دهد. این تراشــه 
7نانومتــری و چهــار هســته ای، می تواند مدل های مختلــف هوش مصنوعی 
را حمایــت کند. به گفته محققان این مؤسســه، به مــوازات افزایش پیچیدگی 
مدل های گوناگون هوش مصنوعی، ســخت افزارها بــرای ادامه کار و پردازش 
دیتــا و اطلاعــات نیــاز بــه انــرژی زیــادی دارنــد امــا ایــن شــتاب دهنده هــای 
سخت افزاری هوش مصنوعی بدون نیاز به مقادیر بالای انرژی، می توانند در 

محیط های ابری هیبریدی فعالیت کنند.
شــتاب دهنده هــای هــوش مصنوعــی درواقع ســخت افزارهایی محســوب 
می شــوند کــه عملکــرد الگوریتم هــا را افزایش می دهنــد و می تواننــد عملکرد 
مدل های مختلف هوش مصنوعی را ســرعت بخشــند. این تراشه ها همچنین 
می توانند در کامپیوترهای دیداری یا کامپیوترهایی که زبان را پردازش می کنند و 
نیاز به داده ها و اطلاعات بسیار زیادی دارند نیز بر نتیجه مطلوب کار تأثیر زیادی 
داشــته باشند. محققان مؤسسه IBMدر جدیدترین تراشه شتاب دهنده هوش 
مصنوعــی خود به موضوع مقابله با گرمایش کره زمین و کاهش میزان انتشــار 
گازهای گلخانه ای نیز توجهی ویژه داشــته اند و به همین دلیل هم در محصول 

خــود همــه تلاششــان را بــه کار گرفته انــد تا 
کمترین میزان کربــن را در مراحل پردازش 
کار تولیــد کنند. محور و اصل چالش موجود 
در فنــاوری کــه بتازگــی ایــن محققــان ارائه 
داده انــد، ایــن اســت کــه درنهایــت بــه یک 
فنــاوری دســت یابنــد کــه بــه انــرژی زیادی 
احتیاج نداشــته باشــد و حفاظــت از محیط 
زیســت را نیز در کانون توجه قرار دهد. یکی 
از راهکارهایــی که محققان بــرای انجام این 
کار مــورد اســتفاده قرار دادنــد، بهره گرفتن 

از تکنیک هایــی خــاص برای کاهش دقت در تراشــه های شــتاب دهنده اســت. 
آنها اعتقاد دارند که از این طریق می توان آموزش یادگیری عمیق و ماشینی را 
تقویــت کرد، در حالی که زمــان و انرژی مورد نیاز برای آموزش یک مدل هوش 
مصنوعی به طرز قابل توجهی کاهش یابد. ازآنجا که تراشه شتاب دهنده مجهز 
به ویژگــی مدیریــت بــرق یکپارچه اســت می تواند عملکــرد خود را بــه حداکثر 
برســاند، به عنوان مثال ســرعت در مراحل محاســبات با مصرف زیاد انرژی را 
کاهش دهد. تراشه جدید ارائه شده توسط محققان مؤسسه IBM درواقع برای 
آموزش با دقت کم بسیار بهینه شده است. این نخستین تراشه سیلیکونی است 
کــه از یک تکنیک با دقت بســیار کم به نام قالب ترکیبی FP۸ اســتفاده می کند 
و یک روش آموزش هشــت بیتی است که توســط موسسه Big Blue ایجاد شده 
و عمــلًا دقت مــدل را در برنامه های یادگیری عمیــق مانند طبقه بندی تصویر 
یا تشــخیص گفتار و جســم حفظ می کند. این تراشــه همچنین از کاربرد بالایی 
برخوردار است و آزمایشات محققان مؤسسه IBM نشان می دهد که این تراشه 
برای اســتفاده در آموزش موفقیتی بیش از ۸0درصد کســب کــرده که این رقم 
بسیار بیشتر از استفاده معمولی GPU است. درواقع هم سطح عملکرد هوش 
مصنوعی تراشه های آموزشی بالاتر می رود و هم میزان مصرف انرژی نسبت به 
نمونه های مشابه تا حد زیادی کاهش می یابد. محققان اکنون امیدوارند که این 
طرح ها بتوانند برای حمایت از کاربردهای پیچیده هوش مصنوعی و به صورت 
تجاری استفاده شوند که از آنها می توان به مدل های آموزش عمیق در مقیاس 
بــزرگ در فضــای ابــری ازجملــه خدمــات گفتــاری و متــن هــوش مصنوعــی، 
 IBM تشــخیص تقلــب در معاملات مالی و... اشــاره کرد. از این فنــاوری جدید
همچنیــن می توان در وســایل نقلیــه، دوربین هــای امنیتی و تلفن هــای همراه 

استفاده کرد تا انرژی کمتری مصرف شود.  

ـاه
ــــ

ــــ
گـ

ن
مهدی انجیدنی 

مدیرعامل پیام رسان بومی گپ


